
از عوامل بــرگــزاری سی وپنجمین جشنواره بین المللی 
که در برپایی افتتاحیه  کودکان و نوجوانان  فیلم های 
بــه حــفــظ ارزش هـــــای اســامــی، مــذهــبــی و مــلــی توجه 
داشتند، تشکر می کنم. اصفهان از همه داشته های 
خود برای این جشنواره هزینه کرده است تا به صورت 
ویژه و بین المللی برگزار شود. بیشتر کشورهای مسلمان 
باید در این زمینه ورود پیدا می کردند تا بازتاب خوبی 
در شــأن جشنواره ایجاد می شد. از مسئولان فعال در 
حوزه کودک و نوجوان که در کشورهای خارجی فعالیت 
می کنند نیز باید برای حضور در جشنواره دعوت شود. 
با این اقدامات باید چهره بین المللی جشنواره به همه 

کشورهای جهان نشان داده شود.

 محمدرضا فلاح
عضو شورای اسلامی شهر

سال پیش دوست داشتم در جشنواره شرکت کنم، اما 
نشد. من معمولا انیمیشن زیاد تماشا می کنم. بسیاری از 
انیمیشن هایی که در فضای اینترنت به صورت عمومی 
منتشر شــده را دیـــده ام. در جشنواره بین المللی فیلم 
کودک و نوجوان هم انیمیشن »ملکه آلیشون« را دیدم 
کنون 16 سال دارد؛ در  که اثر زیبایی بود. بازیگر این فیلم ا
حالی که در زمان ایفای نقش، 9 ساله بود. اینکه هفت 
سال ساخت فیلم طول بکشد، نشان می دهد زحمت 
زیادی برای آن کشیده شده است. فیلم »خیابان مَلک« 
کــران جشنواره دیــدم، به نظرم جالب  را همان روز اول ا
نیامد. با این حال فیلم رئال را دوست دارم اما باید بیان 

فیلم ها متناسب با سن کودکان باشد.

 نازنین زهرا جزینی
داور نوجوان

کاپیتان بــه دنــبــال آن اســت تــا بــرخــاف فضای  فیلم 
ــا بــه حس  کــودکــان سرطانی و مشکات آن ه غمگین 
امیدبخشی و نــشــاط آوری بین کودکان اشــاره بیشتری 

داشته باشد.
حس از خود گذشتگی نکته مهم تری بود؛ آنجا که عیسی 
به عنوان بازیگر نوجوان این اثر از دیدن فوتبالیست مورد 
عاقه اش گذشت تا پروانه را به آرزوی دیرینه اش یعنی 
صحبت با پدرش برساند. همچنین ارغــوان شعبانی در 
نقش پروانه، بازیگر مکمل نقش عیسی تأثیر مهمی در 
گذاشت و برخاف همیشه بازی  خط داستانی فیلم 
کودکان سرطانی زنده تر و جذاب تر از بازی بزرگ سالان 

بوده است.

 علی الهی نژاد
خبرنگار نوجوان

ــه یــک کــودک  در طــول ســال حــداقــل بــه 1۰ فیلم درجـ
ــوان نــیــاز داریــــــم؛ در حــالــی کـــه کـــارگـــردانـــان و  ــوجـ و نـ
فیلمنامه نویسان ما انگار نمی دانند کودکان و نوجوانان 

ما به چه چیزی نیاز دارند.
ــواع مختلف درگیر این  بیش از ۳۰ ســال اســت که به ان
جشنواره بــوده ایــم و بــا تمام جزئیات آن آشنا هستم. 
کــودک از آن دست جشنواره هایی است که  جشنواره 
هم برای آن هزینه می شود و هم برای کشور مهم است و 
در این راستا بعضا بیشتر از جشنواره فجر نیز به آن توجه 
می شود؛ زیرا گاهی شاهد سیاسی شدن جشنواره فجر 
ک و سالم  کــودک جشنواره ای پا هستیم؛ اما جشنواره 

است.

 بهرام عظیمی
کارگردان و انیمیشن ساز

شروع فعالیت بهترین هنرمندان و کارگردان های کشور 
از سینمای کودک بوده است؛ جایی که می شود در آن 
احساس و لطافت زندگی را راحت تر و بدون در نظر گرفتن 

تمام حواشی جامعه به تصویر کشید.
فیلم سازان حوزه کودک آرزوی حضور در جشنواره فیلم 

کودک و نوجوان را دارند.
در سال گذشته حال فیلم سازان ما به خاطر برگزار نشدن 
این جشنواره به صورت حضوری، خوب نبود. باید برای 
جشنواره فیلم کودک و نوجوان یک مرکزیت در نظر گرفته 
شود؛ از این رو می شود به اصفهان که جای خودش را 

پیدا کرده است اشاره داشت.

 علیرضا محمدی روزبهانی
کارگردان فیلم سینگو
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گـــزارش ستاد اطــاع رســانــی سی و پنجمین دوره  بــه 
جشنواره فیلم کودکان و نوجوانان، علی قوی تن در 
نشست نقد و بررسی فیلم »یک تکه ابر« در رابطه با 
ایده ساخت این فیلم اظهار کرد: من به علت اینکه 
بیشتر در روستاها مــوضــوع فیلم های خــود را پیدا 
ــادی به روستا دارم و ایــده این  می کنم، سفرهای زی
فیلم هم از روستاها و سختی فعالیت یک خانم در 

زنبورداری سررشته گرفت.
او ادامــه داد: ساخت فیلم »یک تکه ابــر« از اسفند 
سال گذشته آغاز شده و تا یک ماه پیش هم ادامه 
داشــــت. ممکن اســـت صــحــنــه هــای آرام ایــن 
فیلم در ذهن بعضی این تفکر را ایجاد کند 
ــدارد؛ امــا وقــتــی بــه تصویر  ــ کــه سختی ن
کــشــیــدن مــســائــل واقــعــی در فیلم 
مطرح باشد، کار خیلی سخت تر 
از فیلم های تجاری خواهد بود. 
ــگــر نــقــش کــــودک هـــم هــفــت مــاه  ــازی ب
کــرد تا بتواند  سختی های زیــادی را تحمل 

نقش را ایفا کند. 
کارگردان فیلم »یک تکه ابر« با اشاره به الهام گرفتن 
از فیلم های مرحوم کیارستمی در ساخته های خود 
گفت: کیارستمی یک فیلم ساز خیلی خوب و صادق 
در کشور ما بود و فیلم های دلنشین و زیبایی داشت. 
کیارستمی نوجوان  من در زمــان فیلم های مرحوم 
بودم و کارهای جدی انجام نداده بودم و فیلم های 
ــم؛ بــه همین دلــیــل به طورقطع  او را دوســـت داشــت
کم بر فیلم های کیارستمی در آثار من هم  فضای حا

انعکاس یافته است.
او اضافه کرد: همه افراد در هر جایگاه در بزرگ سالی 
خود، از فضا و تفکرات کودکی خود الهام می گیرند. 
من ساخت فیلم در سینمای حرفه ای را از سال 7۰ 
شــروع کــردم و تا سال 85 با سوپراستارها فیلم های 
تجاری می ساختم و از ســال 85 به بعد به فضای 
دلــخــواه خـــودم یعنی ایــن نــوع سینما آمـــدم. همه 
فیلم های من گرایشی از کودکی ام بوده است؛ زیرا در 
کودکی باتوجه به دور بودن مدرسه از خانه، دوست 
ــادی را طی کنم و ایــن در فضای  داشتم راه هـــای زی

آثارم نیز مشهود است.
قوی تن با اشــاره به اینکه فیلم »یــک تکه ابــر« برای 
کــیــد کــرد:  ــت، تــأ ــده اســ ــاص ســاخــتــه شـ ســایــق خـ
برخی فیلم ها تنها سرگرم کننده هستند؛ اما این فیلم  
سرگرم کننده نیست؛ بلکه فیلمی با ریتم کند، دارای 
ــوده و مخاطب در آن باید  فضایی آرام و خــاص ب
چیزهایی را ببیند که در فیلم های دیگر نمی بیند. این 
فیلم در دسته هنر و تجربه قرار می گیرد. به طورمعمول، 
فیلم ها پس از جشنواره کمی تغییر می کند و ممکن 

است این فیلم هم دارای ریتم تند شود. 
او در ادامه گفت: فیلم های من تنها کاس آموزش 

نیست؛ بلکه مــاجــرای واقــعــی و موضوعات 
اجتماعی که در دل انسان ها پیدا می کنم 

را بــه تصویر می کشم و در لایــه هــای 
، مسائل آموزشی و  پنهان ایــن اثــر

اخاقی به صورت ظریف دیده 
می شود و در روح و روان بچه ها 

قرار می گیرد.
ــبـــاط با  ــر« در ارتـ ــ ــردان »یـــک تــکــه اب ــ ــارگ ــ ک

ــرد: مخاطبان  کـ مــخــاطــبــان ایـــن فیلم تــصــریــح 
خانواده ها هستند و فقط برای کودکان ساخته نشده 
و گستره موضوع آن محدود به کودک نیست؛ بلکه 
، بــرادر و همه اعضای خانواده می توانند  ، پــدر مــادر

برای رفتار درست با کودک، از فیلم تأثیر بپذیرند.
قــوی تــن افـــزود: موسیقی فیلم بــه جشنواره نرسید 
و هــنــوز درحـــال آمـــاده ســـازی اســـت. یــک موسیقی 
سنتی که مربوط به عزاداری هاست استفاده شده و 
موسیقی اصلی درکنار این موسیقی به فیلم اضافه 
می شود. او با اشاره به هدف ساخت فیلم »یک تکه 
ابر« تصریح کرد: هدف از ساختن این فیلم، گنجاندن 
مــوضــوعــی خـــاص در ذهـــن بــچــه هــا نــیــســت؛ بلکه 
یک زندگی عــادی و اتفاقاتی که در زندگی همه رخ 
می دهد به تصویر کشیده شده است. بچه ها و سایر 
مخاطبان به فراخور دانش خود می توانند برداشتی از 

فیلم داشته باشند.
کارگردان »یک تکه ابر« ادامه داد: در طراحی لباس 
به ویژه نقش اصلی زن در فیلم، بازیگر این شخصیت 
یعنی خانم مقدم نقش زیــادی داشــت. در طراحی 
صحنه و لــبــاس، سعی شــده ایــن طــراحــی متناسب 
با موضوع و محیط فیلم انجام شود و واقع گرایی و 

سینمای حقیقت جو را به تصویر بکشد.
قوی تن با بیان اینکه در صحنه ابتدایی فیلم تاش 
شده تفاوت فرهنگ کودکان این دوره و دوره های 
گذشته روستاها به تصویر کشیده شود، گفت: برای 
ثبت صحنه های فیلم، به دنبال بچه هایی بودیم که 
چهره آفتاب سوخته و روستایی با بازی های کودکانه 
در کوچه ها داشته باشند؛ امــا واقعیت ایــن بــود که 
کنون مرتب هستند و در  زمانه عوض شده و بچه ها ا

خانه باغ زندگی می کنند.
ــرای  ــروز، حــتــی ب ــ ــزود: بــچــه هــای روســتــایــی امـ ــ او افـ
کوچه ها فعالیت نمی کنند  گردوچینی یــا بـــازی در 
کــرده و باید این  و منش و فرهنگ خانواده ها تغییر 
مــوضــوع را بـــاور کـــرد؛ همچنین خــوب اســت کــه به 

هویت های قبلی خود برگردیم.

 »یک تکه ابر« 
کلاس درسی برای تمام 

اصفهانی هاکودکان و نوجوانان
در سرزمین خیال
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علی رضا یزدانی و 
 مهدی نظیفی
 مردان پر کار جشنواره!

 مهسا امیری
 خالق »دوچرخه باز« 
یک فیلم اولی!

کریم رناسیان
 در جست وجوی
»راز قلعه«!

 وحید پاکزاد 
با »اشکنه« آمد!

امیرحسین عنایتی 
لشکر تک نفره!

کــوتــاه، توانستند آثــار  کــه بــا تولید ســه فیلم  دو نفری 
ــه جــشــنــواره شــمــاره ســی وچــهــار برسانند.  خـــود را ب
 یزدانی و نظیفی با همکاری یکدیگر سه اثر در بخش 
»کرونا روایت« ارائه کردند. همچنین هر سه اثر این دو 
کارگردان اصفهانی، با همکاری مؤسسه فرهنگی هنری 

تیراژه هنر تولید شد.
1. آدامــس: روایت آشنایی دو کودک کار در اتوبوس 
ــار یــکــی از  ــه مــوضــوع کـــودکـــان کـ اســــت. پــرداخــتــن ب
کــودک و نوجوان است.  بیشترین موضوعات فیلم 
درواقــع یزدانی و نظیفی اولین کسانی نیستند که به 
این موضوع پرداخته اند. با این حال این دو کارگردان 

تاش کردند تا از زاویه ای تازه به ماجرا نگاه کنند.
2. تبلت: این فیلم برای یادآوری ارزش های انسانی و 
نوع دوستی تاش می کند. این فیلم داستان نوجوانی 
است که وسیله برای کاس های آناین خود ندارد و 
تصمیم می گیرد فرش خانه را برای خرید تبلت بفروشد! 
در ادامه اما جوانانی بر سر راه نوجوان قرار می گیرند که 

با نیتی خیر به او برای خرید تبلت کمک می کنند.
ــی و نظیفی در ایـــن فیلم سعی  ــزدان 3. منتخب: ی
می کنند تا زاویه دید تازه ای به جامعه کودکان بدهند. 
درواقع در این فیلم قرار نیست کلیشه های همیشگی 

درباره کرونا تکرار شوند.

»دوچــرخــه بــاز« فیلم کــوتــاه داســتــانــی اســت که 
توسط ایــن کــارگــردان دهــه هفتادی به جشنواره 
شماره سی وچهار راه پیدا کرد. این بانوی جوان، 
کــارگــردان اثــر خود  فیلم نامه نویس، تهیه کننده و 
بـــود. امــیــری در هفت دقیقه داســتــان پــســری را 
کــه از والــدیــن خـــود می خواهد  ــــت می کند  روای
برایش دوچرخه بخرند. سعید کودک هفت ساله 
ــتـــن یک  کـــه آرزوی داشـ ــت  ــوزی اســ ــ ــــش آمـ دانـ
دوچرخه مانند پسر همسایه را دارد؛ اما این آرزو 
ــواده  ــط مــالــی خــان ــه دلــیــل شــرای مــدت هــاســت ب
کــه سعید مطمئن  دست نیافتنی شــده و زمــانــی 

مــی شــود پــدرش قصد خرید دوچــرخــه را نــدارد، 
می کوشد خودش به آرزویش برسد.

امیری پیش تر درباره این فیلم به خبرنگاران گفته 
بود: با فیلم »دوچرخه باز« می خواستم نشان دهم 
گر  کودکان دغدغه های طبیعی خــود را دارنــد و ا
خانواده هایشان به هر دلیل نتوانند خواسته های 
آن ها را برآورده کنند، کودکان باهوش، بالاخره راهی 
پیدا خواهند کرد و به خواسته خود خواهند رسید.

لازم به ذکر است »دوچرخه باز« اولین تجربه مهسا 
امیری بود که با همکاری انجمن سینمای جوانان 

اصفهان ساخته شد.

»راز قلعه« فیلمی در بخش فیلم بلند ویدیویی است که 
رناسیان وظیفه کارگردانی و تهیه کنندگی آن را به عهده دارد. 
این فیلم ساز اصفهانی، نویسنده بخشی از فیلم نامه این 
فیلم نیز بوده است. او در این فیلم که نودوسه دقیقه زمان 
مشاهده آن است، داستان کشف محوطه ای باستانی، 
 در نزدیکی روستایی دورافتاده را روایت می کند. کارگردان 
»راز قلعه« در انتهای این جشنواره، موفق به کسب پروانه 
زرین بهترین فیلم بلند داستانی، از دستان بهروز شعیبی 
شد. همچنین رناسیان در گفت وگو با خبرنگاران این گونه 
بیان کرد: من از گذشته عاقه مند بودم در حوزه کودک 
و نوجوان فعالیت داشته باشم و با فــراخــوان شهرداری 

اصفهان انــگــیــزه ای بــرای ساخت ایــن فیلم و درنهایت 
شرکت در جشنواره فیلم های کودک و نوجوان شد. لازم 
به ذکر است که حمایت های سازمان فرهنگی اجتماعی 

ورزشی شهرداری اصفهان مشوق من در این زمینه بود.
: امیرغفارمنش، مریم  بازیگران »راز قلعه« عبارت اند از
خدارحمی، محمد فیلی، مجید شهریاری، بهراد خرازی، 
اسماعیل موحدی، مصطفی بهشتی، امیرحسن رفیعی، 

کبر بهادری، حامد حسینی و علی محمد پور. علی ا
همچنین بازیگران کودک حاضر در این فیلم عبارت اند 
: طاها عنبرافشان، دانیال رفیع، هلیا ملک محمدی،  از

امیرحسین چلمقانی و امیرعلی نادری.

»اشــکــنــه« فیلمی اســـت کــه در لــنــجــان، بـــاغ بـــهـــادران و 
زرین شهر فیلم برداری شد. خالق آثار »مهتاب«، »انتقام«، 
»عقده«، »بن بست«، »شما تصمیم بگیرید«، »انتظار«، 
»چهارشنبه آخر« و »سلیم« این بار با »اشکنه« به بخش 
فیلم بلند ویدیویی جشنواره آمد. این فیلم تاشی کودکانه 
برای فراهم آوردن یک وعده  غذایی را روایت می کند. به 
کزاد: »اشکنه« فضای تلفیقی فانتزی و رئالیستی  گفته پا
ــاره غــذای بومی پنج استان کشور اســت! نکته  دارد و درب
کزاد بوده، دوستی و صمیمیت  مهم مفهومی که مدنظر پا
خالصانه میان نــوجــوانــان و کــودکــان اســت. ایــن فیلم تا 
جایی که می تواند پیام رفاقت و همیاری را به مخاطب 

کزاد در نشست  خود منتقل می کند. صحبت های مهم پا
خبری فیلم »اشکنه« توجه رسانه ها و اهالی سینما را به خود 
جلب کرد. او درباره شرایط فیلم سازی در اصفهان این گونه 
کار  که باعث می شود در اصفهان بمانم و  گفت: چیزی 
کنم، کامل بودن امکانات در این شهر است. ما در اصفهان 
بهترین کــادر فیلم سازی را داریــم؛ اما متأسفانه مشکاتی 
که فیلم سازان اصفهانی برای یکدیگر به وجود می آورند، 
کنار نبود حمایت مسئولان گاهی باعث می شود که  در 
فیلم سازان اصفهانی رغبتی به انجام پــروژه در ایــن شهر 
کزاد  نداشته باشند. »اشکنه« چهارمین اثری است که از پا

به جشنواره های کودک آمده است. 

عنایتی در حالی با فیلم »تیام« به بخش فیلم 
گونی  بلند ویدیویی آمد که به تنهایی وظایف گونا
را بر دوش داشت! درواقع او عاوه بر کارگردانی، 
فیلم نامه نویس، مــدیــر تــصــویــربــرداری و طــراح 

صحنه نیز بود!  
کــارگــردان اصفهانی می توان  از آثــار پیشین ایــن 
به دو فیلم سینمایی »وقــت رؤیــا« و »مسعود و 
سه تن پوش« و همچنین فیلم های »حرمت«، 
ــاوان« و »بــازگــشــت« در بــخــش فــیــلــم بلند  ــ ــ »ت
کــرد. داستان فیلم، تاش های  داستانی اشــاره 
دختری به نام »تیام« با بازی مارال خدادادی را 

روایت می کند که با وجود قرنطینه بودن دهکده 
در صدد رساندن دارو به مادر نابینایش »ایلماه« 

با بازی بهنوش بختیاری است.
ـــدادادی، نگین  ـــ ــارال خـ ــ بــهــنــوش بــخــتــیــاری، مـ
حسینی، داراب آقــاســی زاده، نــدا ممتاز بهاری، 
اشــکــان حــاج حــســنــی، محسن سبزمنش، هلن 
 ، ــی، گــلــتــاج حــاجــی پــور ــروان ــس ، نــرگــس خ جـــوکـــار
، ســام بختیاری، پــوریــا اسماعیلی،  جــواد افــشــار
گـــــودرزی و جــمــعــی از بـــازیـــگـــران محلی  عــقــیــل 
ــگــران فیلم سینمایی تــیــام را تشکیل  ــازی  تــیــم ب

می دهند.

نویسنده
علی رئیسی

سی و پنجمین جشنواره فیلم کودک و نوجوان درحالی از پانزدهم مهر ماه سال جاری کلید خواهد خورد که هنرمندان اصفهانی عملکردی درخشان را در دوره قبلی این جشنواره به نمایش گذاشتند. آخرین دوره از جشنواره فیلم کودک و نوجوان با مشارکت سازمان 
 سینمایی، بنیاد سینمایی فارابی و شهرداری اصفهان، به دبیری علی رضا تابش از 16 تا 21 مهرماه سال 1400 برگزار شد. این دوره از جشنواره علاوه بر اصفهان و تهران، در بیست ویک شهر دیگر نیز به صورت حضوری و مجازی پیگیری شد. جشنواره شماره سی وچهار با شعار 

»سینما، سرزمین خیال« در دو بخش ایرانی و بین المللی برگزار شد. از ابتدای شروع فراخوان این جشنواره تا پایان مهلت آن، 566 اثر شامل هر دو بخش ذکرشده، به دبیرخانه ارسال شد. آثار راه یافته به سی و چهارمین جشنواره فیلم کودک و نوجوان شامل: فیلم 
 کوتاه داستانی، پویانمایی کوتاه، سینمایی، بلند داستانی، وب سری و کرونا روایت بودند. همچنین نمایش فیلم ها در این دوره از جشنواره ترکیبی از پخش برخط و حضوری بود. نکته جالب توجه، انتخاب »سینما ساحل« به عنوان خانه جشنواره سی و چهارم

 بود. در کنار عملکرد قابل قبول اصفهانی ها در برگزاری این دوره از جشنواره، عملکرد فیلم سازان اصفهانی نیز به خوبی موردتوجه مخاطبان سینما و منتقدان قرار گرفت. در ادامه به عملکرد یازده فیلمساز نصف جهان در آخرین دوره از جشنواره فیلم کودک و 
نوجوان خواهیم پرداخت.
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ــی سی و پنجمین دوره  ــزارش ســتــاد اطــاع رســان ــ گ بــه 
ــواره فــیــلــم هــای کـــودکـــان و نـــوجـــوانـــان، سعید  جــشــن
اســام زاده در نشست نقد فیلم سینمایی »کاپیتان«، 
کران شده در سی و پنجمین دوره جشنواره فیلم های  ا
کودکان و نوجوانان اظهار کرد: این فیلم سه شخصیت 
اصلی دارد که هرکدام بخشی از زندگی خود را از دست 
ــادر در ایــن فیلم هر کدام  ــد؛ همچنین پــدر و م ــ داده ان

گفته هایی برای فرزندان خود دارند. نا
ــزود: همین مــوضــوع سبب مــی شــود تــا عیسی و  ــ او اف
پــروانــه به عنوان دو شخصیت اصلی حس خوبی به 
کــه شخصیت ســوم وارد  کنند. اینجاست  هــم پــیــدا 
داستان می شود؛ شخصیتی که ممکن است حسادت 
از ویژگی های او باشد و این نشان می دهد که دنیای 

بچه ها چقدر خاص است.
ایــن منتقد سینما گفت: خلق فانتزی بــرای بچه ها در 
این فیلم ناشی از تفاوت ذهنیت کــودک و بزرگ سال 
اســت. در سینما نمونه هایی از چنین موضوعی را در 
ایران و جهان دیده ایم؛ موضوعی که در سینمای کودک 

اهمیت زیادی دارد.
او با بیان اینکه در چنین داستان هایی می شود به راحتی 
اشک مخاطب را درآورد، ادامــه داد: این فیلم اما این 
کار را نکرده و سعی داشته خیلی وارد بحث احساسات 
نشود و مخاطب را فقط به سمت درد و بیماری نبرد، 
برای این فیلم جنبه امید اهمیت ویژه ای داشت؛ یعنی 

در دل ماجرای سخت می شود امید را هم دید.
ــردان بــر استفاده از  ــارگ ــاره بــه تمرکز ک اســــام زاده بــا اشـ
بازیگران کودک اظهار کرد: ایده این ماجرا شاید از آرزوی 
بازیگر کودکی آمده بود که در جشنواره فیلم فجر گفت: 

»دوست دارم واقعا دریا را ببینم.«
او افــزود: در این فیلم بــازی بچه ها بهتر از بزرگ سالان 
گــر کــارگــردان قــرار بــود تمرکز خــود را روی بیماری  بــود. ا
بگذارد، کودکان نمی توانستند به این خوبی نقش خود 
را ایفا کنند، درحالی که تمرکز بر موضوع امید به کارگردان 
کمک کرد تا بهترین بازی را از بچه ها بگیرد. او با بیان اینکه 
»کاپیتان«، فیلمی واقع گرا نبود، البته خیلی هم نمی توان 
آن را غیرواقعی دانست، گفت: سال هاست ماجرای 
دُرناهای سفید بــرای بچه های سرطانی مطرح است. 
پس فیلم برشی از ذهن یک کارگردان به یک واقعیت 
تلخ، یعنی بیماری است؛ اما بچه ها در کنار بیماری به 

دنبال رسیدن به آرزوهای خود هستند.

خبرنگار نوجوان
عارفه مهرابی

سینما آیینه  تمام نمای فرهنگ درون جامعه است 
 ، و سینمای کودک در تمام جهان معرف رنگ، نور
نشاط و امید به آینده. تنها چیزی که هنر ملیت ها 
را مــتــمــایــز مــی کــنــد، فــرهــنــگ و تـــمـــدن آن ملت 
کــه در »ملکه آلیشون«  اســت ؛ فرهنگ و تمدنی 

غایب بود .
ــردانــی  ــارگ ک ــیــشــون« بــه تهیه کنندگی و  ل »مــلــکــه آ
ابراهیم نوآورمحمد، یکشنبه شانزدهم مهرماه در 
کــران هــای سی و پنجمین جشنواره  دومین روز از ا
ــا حضور  ــان ب ــوجــوان کـــودکـــان و ن بین المللی فیلم 
کــودک و نــوجــوان روی پــرده  داوران و خبرنگاران 

رفت.
دامن های پرچین، گل های رنگارنگ روی کاه ها 
و گریم سخت و سنگین بازیگران در همان سکانس 

اول ما را از اسپانیا به مکزیک می برد.
نورپردازی خاص کار و استفاده نمادین و اغراق آمیز 
از نورهای سبز و آبی در طول فیلم، فضای سینمای 
ابرقهرمانی آمریکا را تــداعــی می کند و آدرو پسری 
که کائنات دست به دست او می دهد تا از او یک 

قهرمان بسازد.
از همه چیز که بگذریم، اسامی و شخصیت پردازی ها 
کــه تا  را نــمــی تــوان بی خیال شــد؛ شخصیت هایی 
پایان فیلم هنوز بُعدهای ناشناخته زیادی داشتند و 
اسامی که هرچند ایرانی بودند اما کمتر شنیده شده. 
آدور نامی آریایی و زرتشتی است به معنای یزدان 
آتــش؛ اما آیا این نام بــدون اشــاره به ایرانی بودنش 

فیلم را غیر ایرانی جلوه نمی دهد؟!
 » گــرتــل«، »افسانه اِوانجلیما«، »آرتـــور »هانسل و 
ــرفــی« چــهــار داســـتـــان پــرمــخــاطــب از  ــدب و »ســفــی
ــرای آلمان،  ــا ب ــودک جهان هستند. دوت ادبــیــات ک
ــرای ویــتــنــام و دیــگــری از افــســانــه هــای کهن  یکی بـ

فولکلور.
ایــران با داشتن تاریخی هشتصد هزارساله گنجینه  
ــور اســـت؛  ــکــل طـــایـــی افــســانــه هــا و ادبـــیـــات فــول
ــا رســتــم و ســـهـــراب. تــعــامــل با  از کــیــومــرث گــرفــتــه ت
ــزدیــک شــدن به  جــهــان و پیشرفت در راســتــای ن
اولــویــت هــای پــذیــرفــتــه دنــیــا از نقطه نظرهای هر 
که  کــشــور و ملتی اســـت؛ امــا در قــرن بیست و یک 
ــرای جــهــانــی شــدن از  تــمــام فرهنگ ها در تـــاش بـ
کــجــا ایــســتــاده ــران  ــ  مسیر هــنــر و سینما هستند، ای

است؟!

امید، عنصر ویژه فیلم 
سینمایی »کاپیتان«
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مختار عبداللهی 
»میان صخره ها«!

 مسعود قدسیه
»کیمیاگر«!

 محسن صالحی فرد
به دنبال »گنج واقعی« 
در هفده دقیقه!

سید احمد جعفریان 
 ساخت »پرنده باز« 
در خمینی شهر!

ریحانه کاوش
 »شبح ترسو« را
به جشنواره آورد!

»میان صخره ها« فیلم بلند ویدیویی به کارگردانی و 
فیلم نامه نویسی مختار عبداللهی اســت. عبداللهی 
پیش ازاین، مستند »خط بغض« را نیز تولید کرده بود 
و حالا با فیلم »میان صخره ها«، داستان گرفتار شدن 
خواهر و برادری چوپان در کوهستان را روایت می کند. 
اسماعیل مــرادی، مریم آل احمد، حمیدرضا غیبی و 

آندیا یحیی پور بازیگران اصلی این فیلم هستند.
دستاورد مهم عبداللهی از این جشنواره، دیپلم افتخار 
و پروانه زرین ویژه هیئت داوران بود. همچنین پروانه 
زرین بهترین بازیگر کودک به »آندیا یحیی پور« بازیگر 
خردسال فیلم »میان صخره ها« اهــدا شد و او این 

جایزه را از »گاره عباسی« دریافت کرد.
عبداللهی درباره »میان صخره ها« این گونه می گوید: 
این کار به اعتقاد من دو لایه دارد؛ یعنی سطحی ترین 
ــرای کـــودک بــاشــد، ولــی در کــنــار آن  لایــه مــی تــوانــد بـ
زیــرلایــه هــای زیـــادی دارد. مــا یــک رادیـــو و یک سری 
اتفاقات داریم که زیرلایه های کار هستند و احساس 
می کنم بــرای کــودک سنگین اســت. در کل می توان 
ــاره کـــودک« اســت. اینکه کــار دو  ــ گفت ایــن اثــر »درب
گر کودک و بزرگ سال را جذب کند، کاما  جنس تماشا
خواسته بود و این طور نبود که ناخواسته به این سمت 

رفته باشیم.

ــردان  ــارگ ک قــدســیــه، فیلم نامه نویس، تهیه کننده و 
گر« اســت. اثــر او یک پویانمایی کوتاه است  کیمیا «
که در هشت دقیقه داستان چوپانی ناجی را روایت 
کــوتــاه، ملکه ای در یک  می کند. در ایــن پویانمایی 
قلعه به دست یک غول زندانی شده است و چوپان 
تاش می کند تا او را آزاد کند. قدسیه در گفت وگو با 
خبرنگاران درباره این پویانمایی کوتاه گفت: فیلم من 
کامپیوتری  کوتاه با تکنیک سه بعدی  یک انیمیشن 
و دربــاره ملکه ای است که در قلعه ای زندگی می کند 
و غولی او را به اســارت گرفته اســت؛ چوپانی تصمیم 
می گیرد او را از دست غول نجات دهد و با او مبارزه 

کند. او بــا اشـــاره بــه اینکه مخاطب ایــن اثــر در ظاهر 
بزرگ سالان هستند، اما فضا و بیان آن به نوعی است 
که کودکان و نوجوانان به طور کامل با آن ارتباط برقرار 
گر« با  کترهای »کیمیا می کنند، ادامه داد: طراحی کارا
فضای ذهنی کودک هم خوانی مناسبی دارد. درواقع 
گر« مانند بسیاری از پویانمایی های  باید گفت »کیمیا
ــان قهرمان محور  مــوردعــاقــه کـــودکـــان، یــک داســت
دارد. ایــن یــک حقیقت اســت کــه داســتــان هــایــی با 
شخصیت های فعال و جنگجو، هــمــواره مخاطب 
نوجوان را به وجد آورده انـــد. نبرد چوپان و غول هم 

همین را طی می کند.

ــادی، کــــــارگــــــردان و  ــ ــف آبـ ــ ــجـ ــ ــاز نـ ــم سـ ــلـ ــیـ ــن فـ ــ ــ ای
گنج واقعی«  کــوتــاه » فیلم نامه نویس پویانمایی 
اســت. او در هفده دقیقه داســتــان فریب خوردن 
گرد خود »مــراد« را روایت  »اوس کمال« توسط شا
گنج واقعی« پویانمایی هیجان انگیزی  می کند. »
است که می توان آن را تا حدودی شبیه جلوه هایی 
از اثر محبوب »شکرستان« دانست. صالحی فرد 
ــا شیرینی و ظــرافــتــی قابل  ــا ب تـــاش کـــرده اســـت ت
قــبــول، داســتــانــی اخــاقــی را بـــرای کــودکــان و حتی 
بزرگ سالان به نمایش در بیاورد. لازم به ذکر است 
کیفیت تر  ذات قصه و متن این کار، به جذاب تر و با

کــرده است.  شــدن ایــن پویانمایی کمک شایانی 
کوتاه  همچنین وظیفه انیماتوری ایــن پویانمایی 
بر عهده ناصر اسامی بــوده اســت.  گفتنی است 
 Vafi صالحی فرد با شرکت در دوازدهمین جشنواره
 Rafi کرواسی، جایزه اول خود را در بخش & Rafi
)فیلم های کودکان و نوجوانان 15 تا 18 سال( برای 
انیمیشن کوتاه »پیکره« دریافت کرد. همچنین او 
چندین ســال اســت که با ساخت مجموعه »چی 
« توانسته مخاطبان زیـــادی را در سطح  چــی خبر
نجف آباد و دیگر نقاط جذب کند. به نوعی می توان 

او را سرمایه هنری این شهر دانست.

جعفریان با پویانمایی کوتاه »پــرنــده بــاز« به 
جشنواره شماره سی وچهار آمد. این فیلم در 
سیزده دقیقه داستان نجات پرنده ای از میان 
آتش را روایت می کند. جعفریان پیش ازاین، 

خالق اثر »موزه صلح« نیز بوده است.
ــه هر  ــردی اســـت ک »پـــرنـــده بـــاز« داســـتـــان مــ
شب خواب سوختن خانه اش را می بیند که 

مسبب آن یک پرنده است.
جعفریان به تنهایی فیلم نامه نویس، کارگردان 
و انیماتور این اثر است. طراحی فضا و ساخت 
دکور این پویانمایی را مژگان منصوری بر عهده 

داشته و طراحی و ساخت عروسک نیز توسط 
سیده اطهر جعفریان انجام شده است.

مــهــدی نــامــجــو، منتقد سینما دربـــــاره ایــن 
ــر ایــن گــونــه مــی گــویــد: »ایـــن فیلم ها را باید  اث
فیلم های بلند و گاه سریالی دانست که کوتاه 
شده اند؛ از این رو باید به گفتمان فیلم کوتاه 
نگاهی دگرباره کرد و هر فیلم زیر نیم ساعتی را 

فیلم کوتاه ندانست.«
شایان ذکــر اســت ایــن انیمیشن، دومین اثر 
تولیدی خمینی شهر در غالب آثــار مصوب 

شورای تولید استان اصفهان است.

جعفریان با پویانمایی کوتاه »پــرنــده بــاز« به 
جشنواره شماره سی وچهار آمد. این فیلم در 
سیزده دقیقه داستان نجات پرنده ای از میان 
آتش را روایت می کند. جعفریان پیش ازاین، 

خالق اثر »موزه صلح« نیز بوده است.
ــه هر  ــردی اســـت ک »پـــرنـــده بـــاز« داســـتـــان مــ
شب خواب سوختن خانه اش را می بیند که 

مسبب آن یک پرنده است.
جعفریان به تنهایی فیلم نامه نویس، کارگردان 
و انیماتور این اثر است. طراحی فضا و ساخت 
دکور این پویانمایی را مژگان منصوری بر عهده 

داشته و طراحی و ساخت عروسک نیز توسط 
سیده اطهر جعفریان انجام شده است.

مــهــدی نــامــجــو، منتقد سینما دربـــــاره ایــن 
ــر ایــن گــونــه مــی گــویــد: »ایـــن فیلم ها را باید  اث
فیلم های بلند و گاه سریالی دانست که کوتاه 
شده اند؛ از این رو باید به گفتمان فیلم کوتاه 
نگاهی دگرباره کرد و هر فیلم زیر نیم ساعتی را 

فیلم کوتاه ندانست.«
شایان ذکــر اســت ایــن انیمیشن، دومین اثر 
تولیدی خمینی شهر در غالب آثــار مصوب 

شورای تولید استان اصفهان است.

سی و پنجمین جشنواره فیلم کودک و نوجوان درحالی از پانزدهم مهر ماه سال جاری کلید خواهد خورد که هنرمندان اصفهانی عملکردی درخشان را در دوره قبلی این جشنواره به نمایش گذاشتند. آخرین دوره از جشنواره فیلم کودک و نوجوان با مشارکت سازمان 
 سینمایی، بنیاد سینمایی فارابی و شهرداری اصفهان، به دبیری علی رضا تابش از 16 تا 21 مهرماه سال 1400 برگزار شد. این دوره از جشنواره علاوه بر اصفهان و تهران، در بیست ویک شهر دیگر نیز به صورت حضوری و مجازی پیگیری شد. جشنواره شماره سی وچهار با شعار 

»سینما، سرزمین خیال« در دو بخش ایرانی و بین المللی برگزار شد. از ابتدای شروع فراخوان این جشنواره تا پایان مهلت آن، 566 اثر شامل هر دو بخش ذکرشده، به دبیرخانه ارسال شد. آثار راه یافته به سی و چهارمین جشنواره فیلم کودک و نوجوان شامل: فیلم 
 کوتاه داستانی، پویانمایی کوتاه، سینمایی، بلند داستانی، وب سری و کرونا روایت بودند. همچنین نمایش فیلم ها در این دوره از جشنواره ترکیبی از پخش برخط و حضوری بود. نکته جالب توجه، انتخاب »سینما ساحل« به عنوان خانه جشنواره سی و چهارم

 بود. در کنار عملکرد قابل قبول اصفهانی ها در برگزاری این دوره از جشنواره، عملکرد فیلم سازان اصفهانی نیز به خوبی موردتوجه مخاطبان سینما و منتقدان قرار گرفت. در ادامه به عملکرد یازده فیلمساز نصف جهان در آخرین دوره از جشنواره فیلم کودک و 
نوجوان خواهیم پرداخت.
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او اظهار کرد: سی وپنج دوره از این جشنواره گذشته و انتظار 
بیش از این حرف هاست؛ یعنی جشنواره باید در ۳5 سالگی 
پخته شــده باشد. ما انتظار داریـــم شهر اصفهان به عنوان 
ــروه حرفه ای  گ میزبان، چند فیلم خــوب ارائـــه دهــد و چند 
کنون هم دیر  گرچه ا ــاره ای بیندیشم ا داشته باشد. باید چ
است. سال هاست به جشنواره نقدهای مختلفی می شود؛ 
ــای قبلی جشنواره هــم فیلم های  امــا متأسفانه در دوره هــ
اصفهان فوق العاده ضعیف بود و اصفهان حرفی برای گفتن 
کید بر اینکه  در تولید نــداشــت. ایــن هنرمند اصفهانی با تأ
کــودک به ما متصل اســت و ما صاحب جشنواره  سینمای 
هستیم و جشنواره گذاریم، خاطرنشان کرد: این موضوع بسیار 
نگران کننده است که همچنان دچار چنین مسئله ای هستیم 
گر می خواهید این  کنیم. ا و نتوانسته ایم فیلم خوب تولید 
جشنواره در شهر اصفهان باقی بماند حداقل باید به تولیدات 
فیلم حرفه ای و برگزاری جشنواره ای درخور کودکان بیندیشیم. 
این جشنواره مال بچه هاست و گاهی همه موضوعات آن 
غیر کودکی می شود. به اعتقاد من این موضوعات ناامیدکننده 
و نگران کننده است. این موضوع خوب است که نمی گذاریم 
جشنواره از شهر ما برود و این خوب است که شهرداری وظیفه 
خودش می داند و هزینه می کند و این نشان دهنده اهمیت 

ماجراست.
محمدی با اشــاره به فیلم »خیابان مَلِک« تصریح کرد: این 
فیلم ازهرجهت از زمان خودش عقب تر بود. داستان، تکراری 
و قابل حدس بود و فیلم با ریتم خیلی کندی پیش می رفت و 
نمی توانست مخاطب را به سمت فیلم بکشاند. چنین فیلمی 
که مخاطب بزرگ سال را خسته می کرد، قطعا بــرای بچه ها 
هم کشش نداشت، حتی بــرای نوجوانان. این نکته مهمی 
است. به دلیل اینکه عوامل فیلم اصفهانی بودند و من آن ها را 
می شناختم، راغب بودم که ببینم یک فیلم ساز اصفهانی چه 

تولید کرده است.

فیلم کودک و نوجوان قبلی در سال 99 فیلمم آماده بود و 
تمام توانم را خرج کردم که در جشنواره فجر آن سال هیئت 

انتخاب فیلم را ببیند؛ اما اجازه ندادند.
او در خصوص بخشی از مشکات تولید فیلم توضیح داد: 
ما کل فیلم را با یک موبایل گرفتیم. دوربین بزرگ داشتیم؛ اما 
پیرمردها با دوربین بزرگ مشکل داشتند و اذیت می شدند 
و نمی توانستند جلوی دوربین بیایند. ما قصه را برایشان 

می گفتیم و از زبان خودشان محتوای قصه را می شنیدیم.
نیکو حشمت، بازیگر کــودک فیلم در این نشست گفت: 
برای اولین بار جلوی دوربین بازی می کردم و تجربه خیلی 
خوبی بــرای من بــود. پیش از ایــن فیلم، تجربه زندگی در 
روستا را داشتم و فضا برایم آشنا بود. در تعامل با افراد سن 
بالا نیز مشکلی نداشتم. مردم قهدریجان همه با هم ارتباط 
خوبی دارنـــد به همین دلیل مشکلی با آن هــا نداشتیم. 

دوست دارم بازیگری را ادامه بدهم.
مــظــاهــری یکی از بــازیــگــران »قــهــرمــان مــن« اضــافــه کــرد: 
جشنواره کودک برای من حس غریبی دارد. چون در دوره 
یــازدهــم خــودم داور نــوجــوان بــودم. اســم »قهرمان من« 
برازنده این فیلم است. کارگردان دست تنها و با همکاری 
دلی عوامل فیلم این کار را تولید کرد. وقتی به من پیشنهاد 
کار را دادند خطراتش را برایم توضیح دادند و من به خاطر 
ــن فیلم در دو جشنواره  ــار شـــدم. ای ک ارزش ســـوژه وارد 
بین المللی پذیرفته شده است؛ اما در ایران به آن کم لطفی 
شده است. اینجا باید از فیلم سازان مستقل بیشتر حمایت 

شود.
در ادامه داوران نوجوان حاضر در نشست سوالات خود را 
درخصوص فیلم با عوامل آن مطرح و پاسخ آن را دریافت 

کردند.

ــروه مــدیــریــت  ــ ــر گ ــی دب
شهری

زهره قندهاری

یکی از بانوان هنرمند اصفهانی گفت: ارائه برنامه های جنبی 
کــه مدیریت شهری  در محله ها اقـــدام شایسته ای اســت 
اصفهان در دستور کار قــرار داده اســت؛ اما اصل جشنواره، 
به فیلم هایی است که ارائه می شود و هر جشنواره ای وقتی 
نام فیلم روی آن است، انتظار می رود فیلم خوب و در سطح 
بین المللی تولید کند و این موضوعی است که به جشنواره 
اعتبار می دهد. مریم محمدی ادامــه داد: با توجه به اینکه 
کرونا باعث شده چند دوره برگزاری جشنواره به تعویق بیفتد، 
گاه شدیم. باید جشنواره امسال  کنون دچار یک ناخودآ هم ا
شور و حال قبلی را به دست آورد. انتظار می رفت جشنواره 
امسال شور و حال خوبی داشته باشد و این مافات کرونایی 
جبران شــود. این بانوی هنرمند تصریح کــرد: در حال حاضر 
اغلب فیلم ها را ندیده ام، اما آنچه دیده می شود این است 
که مسئولان تاش کرده اند افتتاحیه مفصلی برای جشنواره 

برگزار شود و شور و حالی خاص را در بچه ها ایجاد کنند.
محمدی با بیان اینکه انتظار مـــی رود فیلم های جشنواره 
بین المللی سطح بالایی ازلحاظ مضمون، فرم و محتوا داشته 
ــده ام توقعاتم را بـــرآورده  ــ کــه دی گــفــت: فیلم هایی  باشند، 
نکرد. این ســؤال پیش می آید که اصفهان میزبان جشنواره 
چه تولیدی می تواند برای جشنواره داشته باشد؟! منظورم 
گر جشنواره به شهر ما می آید نباید به  تولید قابل قبول است. ا
صرف این باشد که بیاید و یک هفته برگزار شود و ما به عنوان 
میزبان خدمات ارائــه دهیم و فقط شرایطی را مهیا می کنیم، 
خودمان هم باید حرفی برای گفتن داشته باشیم و این زمانی 
اتفاق می افتد که اصفهان تولید خوب، فیلم قوی و سینمای 

حرفه ای داشته باشد.

خبرنگار

ســـــیـــــده نـــرگـــس 
نظام الدین

نشست خبری داوران پسر سی و پنجمین جشنواره فیلم 
فجر با عوامل فیلم  »قهرمان من« در سینما چهارباغ برگزار 
شد. فیلم »قهرمان من« در اوج جولان ویــروس کرونا و با 
محوریت همین بیماری در اصفهان به کارگردانی مرتضی 
آتش زمزم تولید شده است. در ابتدای این نشست مرتضی 
آتش زمزم، کارگردان این اثر، درباره تولید این فیلم بیان کرد: 
از دو هفته بعد از آغاز کرونا در ایران، به این نتیجه رسیدم 
کــاری کنم. آن زمــان با بیمارستان خورشید برای  که باید 
مستندسازی هماهنگ کردم. بعد از آن خودم را دو هفته 
قرنطینه کردم و قصه اولیه را در قرنطینه اولیه که در نوروز 
بود، دور از خانواده ام نوشتم. یک سال هم به بنیاد فارابی 

برای مشارکت رفت وآمد کردم؛ اما همکاری نکردند.
کارگردان فیلم »قهرمان من« گفت: زمانی که عزیزانمان را 
از دست داده بودیم و شــورای پروانه ساخت هم تعطیل 
بود، فیلممان را ساختیم؛ اما سازمان سینمایی به مدت دو 
سال و نیم پروانه فیلم را نداد و ما به تازگی پروانه را گرفته ایم. 
پارسال هم بدون پروانه و با نامه از صداوسیما فیلم را در 

جشنواره رشد ارائه کردیم و در این جشنواره برگزیده شد.
او با بیان اینکه »قهرمان من« به دو جشنواره بین المللی هم 
راه یافته است، ادامه داد: عوامل این فیلم در زمان کرونا 
کاری کردند. این یک  کسن برای تولید فیلم فدا بدون وا
کار دلی بود و خیلی از نتیجه اش راضی هستم. در جشنواره 

 اعتبار جشنواره
با تولید فیلم خوب

»خیابان مَلِک« 
جست وجوگران کوچک

این جشنواره 
مال بچه هاست 

و گاهی همه 
موضوعات آن 

غیر کودکی می شود. 
به اعتقاد من 

این موضوعات 
ناامیدکننده و 

نگران کننده است

ارائه برنامه های جنبی در محله ها اقدام شایسته ای است که مدیریت شهری اصفهان در دستور کار قرار داده است

نشست خبری فیلم »قهرمان من« با حضور عوامل فیلم و داوران نوجوان برگزار شد

گزارشی از نشست خبری پویانمایی »مسافری از گانورا«

ــــک« به  ــلِ ــ فــیــلــم ســیــنــمــایــی »خـــیـــابـــان مَ
نویسندگی و کارگردانی احسان سلطانیان 
و تهیه کنندگی مشترک احسان سلطانیان 
و مهران هــادی یکی از آثــار سی وپنجمین 
ــوجــوان اســـت کــه از  ــودک و ن جــشــنــواره کـ
پــانــزدهــم مهرماه در سینماهای شهر به 

کران در آمده است. ا
داستان این فیلم ماجرای یک روز خواهر و 
برادری است که به جای رفتن به مدرسه، 
قصد رساندن غذا به پدربزرگ تنهای خود 
را کردند و به این جهت در شهر به دنبال 
خیابان ملک  می گردند تا به خانه پدربزرگ 

برسند.
ــرچــــه دارای  ــ گ ــامــه ایـــــن قـــصـــه  ــمــن ــل ــی ف
شخصیت های متعدد اســت، بــه جهت 
شخصیت های اصلی و محوریت موضوع 
که کودک است، در زمره فیلم های کودک 

قرار می گیرد.
گرچه مخاطب را تا آخر  »خیابان مَلِک« 
قصه به دنبال خود بــرای مشخص شدن 
نتیجه شیطنت مهسا و میثم می کشاند، 
نــقــص هــایــی نــیــز بـــه فــیــلــمــنــامــه آن وارد 
ــایـــی از اثـــر  ــمـــت هـ ــه در قـــسـ ــ کـ اســــــت 
خــودنــمــایــی مــی کــنــد و عــلــی الــخــصــوص 
 بــرای مخاطب حــرفــه ای، بسیار به چشم 

می آید.
ــوان بــه آن اشــاره  اولــیــن مـــوردی کــه مــی ت
کار  کــرد، نمایان بودن دست نویسنده در 
است؛ بدین معنی که داستان در خیلی از 
صحنه ها به جای جلو رفتن با نیاز و انگیزه 
، با اتفاق پیش می رود که این خود  کتر کارا
از مــیــزان بــاورپــذیــری داســتــان کــم کـــرده و 
وجـــود رابــطــه علی و معلولی را زیــر ســؤال 

می برد.
به طور مثال پدر خانواده از قضا در خیابانی 
تــصــادف می کند کــه قـــرار اســت سرویس 
مدرسه بچه هایش از همان مسیر عبور کند 
و ماشین پدر با ماشین شخصی تصادف 
کـــه آدم ســخــتــگــیــری اســــت که  مــی کــنــد 
اجــازه جابه جایی ماشین تا آمدن افسر را 
نمی دهد. ازقضا این طولانی شدن ترافیک 
ــان عبور ســرویــس مــدرســه در همان  بــا زم

خیابان تاقی می کند و...
همه  ایــن اتــفــاقــات کــه در طــول قصه نیز 

ــن جـــشـــنـــواره  ــجــمــی ــن در حـــاشـــیـــه ســی و پ
بین المللی فیلم کودک و نوجوان، نشست 
گــانــورا« با حضور  خبری فیلم »مسافری از 
کارگردان و تهیه کننده فیلم و داوران نوجوان 
پسر عصر یکشنبه در سینما چهارباغ برگزار 

شد.
در ابتدای این نشست سید محمدحسین 
 ، ، تهیه کننده و فیلمنامه نویس اثر علمدار
طی توضیحاتی درخــصــوص »مسافری از 
گانورا« گفت: این فیلم در ژانر علمی تخیلی 
کثرا  ساخته شده است. کارهای سابق من ا
تلویزیونی و در ژانر تاریخی بوده. با این حال 
همیشه عاقه داشتم وارد ژانر علمی تخیلی 
شــوم تا همه نگاهمان به گذشته نباشد و 

آینده را هم نگاه کنیم.
علمدار چگونگی رسیدن به ایده این اثر را 
این طور بیان کرد: داستان این بچه معلول 
اتفاقی بود که یکی از اقــوام ما برایم تعریف 
کرد. او مانند مادر سهیل هنگام بنایی از پله 
افتاده بود و فرزندش به همین دلیل آسیب 
دیده و معلول شده بود؛ اما او این قضیه را 
نمی دانست و ده سال با مــادرش صحبت 
نــمــی کــرد و او را مقصر مــی دانــســت. ایــده 
این قصه از اینجا به ذهنم رسید و بعدش 

داستان در ذهنم بسط پیدا کرد.
ــی انتخاب  ــرای ــه پــرســش چ او در پــاســخ ب
انیمیشن برای تولید اثر گفت: هم سن شما 
که بودم، تنها رسانه ای که در اختیارمان بود 
دو شبکه تلویزیون بود که دو کارتون کوتاه 
ــودم و یک  پخش مــی کــرد. ســوم دبستان ب
ساعت به ساعت مدرسه ما اضافه شد. 
من از مدرسه فرار کردم تا به تماشای کارتون 
سندباد برسم. از کودکی در رؤیاها و تخیات 
می گشتم و همیشه بــه آن عاقه داشتم. 
انیمیشن در تولید فیلم همیشه اولویت اول 

من بوده است.
کــارگــردان ایــن اثــر گفت: در کودکی فیلمی 
را دیــدم و به دنیای فیلم عاقه مند شدم. 
فیلم تخیلی بود. این اولین پخش ماست و 

کار تازه از تنور تولید درآمده.

کم نیست از جمله مــواردی است که سیر 
ــت را تــا حــدی بی منطق کـــرده و بــاور  روایـ

بیننده را به قصه کاهش می دهد.
ــیـــن مـــــوردی کـــه مـــی تـــوان در بــاب  دومـ
گــرچــه  کــه ا ــت  ــن اسـ گــفــت، ایـ فیلمنامه 
داســـتـــان در قــالــب فیلمی بلند ساخته 
شده و توان حفظ مخاطب تا آخر قصه را 
دارد، در قالب فیلم کوتاه بیست دقیقه ای 
نــیــز همین طـــرح قــصــه را مــی تــوان پــیــاده 
کـــرد. بــه ایــن دلــیــل کــه بسیاری از صحنه 
و دیــالــوگ هــای فیلم، تــوان حذف شدن 
ــدن خللی به طــرح اصلی را  بــدون وارد شـ

تهیه کننده فیلم »مسافری از گانورا« ادامه 
ــر یــک رؤیـــاپـــرداز بخواهد رؤیایش  گ داد: ا
را به تصویر بکشد، نیاز به پیش زمینه دارد 
که مطالعه و تفکر و یادگیری است تا بتواند 
داســتــانــش را تولید کند. مــن در ایــن فیلم 
یک ادای دین به رؤیاهای کودکی ام کردم. 
اواخر دهه شصت دوران طایی سینمای 
کودک بود. ولی کم کم از اواسط دهه هفتاد 
سینمای کودک تعطیل شد. اما در دهه نود 
با ورود صنعت انیمیشن به سینمای ایران 
این صنعت دوبــاره جان گرفت. با این حال 

فیلم ها درباره کودک بودند، نه برای کودک.
کــارگــردان »مسافری   ، سید احمد علمدار
گــانــورا«، در خصوص مراحل تولید این  از 
انیمیشن گفت: این کار با بودجه شخصی 
شــروع شد و بعد به تدریج سرمایه گذاران 
اضافه شدند. حــوزه هنری نهادی بــود که 
برای تولید این اثر به ما کمک کرد. تولید این 
اثر دو سال و نیم طول کشید و برابر با همین 
زمان، فیلمنامه نویسی اش از ما زمان گرفت؛ 

زیرا حدود چهل بار بازنویسی شد.
کارگردان این پویانمایی درخصوص مسئله 
امید در اثــرش اظهار کــرد: ما در نود درصد 
فیلم ها می بینیم که با اتفاقات خوب تمام 
گاه آدم هــا این انتظار  می شوند. در ناخودآ
ــودش را در  ــود دارد کــه امــیــد جـــای خـ وجـ
ــدرت داشــتــه بــاشــد. ایــن فیلم ها  قصه بــا ق
ــن پــیــام را بــرســانــنــد کــه ما  مــی خــواهــنــد ایـ
کنیم و امید  می توانیم بــر مشکات غلبه 

داشته باشیم.
ــاره  ــ ســیــد محمدحسین عــلــمــدار نــیــز درب
مسائل قومیتی که در قصه این پویانمایی 
به آن پرداخته بود، عنوان کرد: استودیوی 
ما بر اســاس خط مشی ترنس مدرن پیش 
مــی رود. در این خط مشی ما همه را با یک 
الگوی جهانی نمی بینیم. ما صد سال پیش 
در ایـــران لباس ها و لهجه های خاصمان 
را داشتیم. امــا الان تحت تأثیر یک الگوی 
جهانی داریــم این ها را از دست می دهیم. 
فرهنگ ما در ایــران منحصر به فرد است؛ 

داراست.
سومین نکته در بــاب دیالوگ گویی هاست. در بعضی 
ــت که  ــنــدگــونــه اســ ــدری پ ــ ــه قـ ــا بـ ــوگ هـ ــالـ صــحــنــه هــا دیـ
کــتــر گذاشته کــارا  مشخص اســـت نــویــســنــده در دهـــان 

 است!
دیگر موردی که می توان درباره فیلم »خیابان مَلِک« بیان 
کرد، حضور مهدی باقربیگی در تیتراژ ابتدایی و پوستر فیلم 
است که به گفته فیلمساز به جهت ادای دین این اثر به 
»قصه های مجید« بوده است؛ اما با توجه به عدم حضور 
، کاری گل  این بازیگر در فیلم و نبود ارتباط مضمونی با اثر
درشت بوده که با وجود زیبایی و تأثربرانگیز بودن بر پیکره 

اثر ننشسته است.

اما دارد از بین مــی رود. دیزنی دارد ارزش هــای آمریکایی را 
در قالب فرهنگ های دیگر ارائــه می دهد. ما رفتیم سراغ 
قومیت ها و فقط به سراغ بچه های شهرهای بزرگ نرفتیم. 
او در پاسخ به ایــن ســؤال که چــرا میان قهرمان های قصه 
شخصیت دختر وجود نداشت، توضیح داد: این یک خلأ 
در فیلمنامه ما بود و که به علت مختصات فرهنگی ماست. 
کنار ماجراجویی های پسرها  ما نمی توانیم دخترها را در 
قرار دهیم. فیلمنامه نویس اثر، علت انتخاب یک قهرمان 
توان خواه را به عنوان قهرمان قصه این طور بیان کرد: سال ها 
پیش دربــاره ایــن قشر مستند می ساختم و فهمیدم ده تا 
پانزده درصد مردم جهان درگیر نوعی از معلولیت هستند. 
ما این ها را نمی بینیم و بهشان فکر نمی کنیم. الان دیگر همه 
کارها با نیروی فکر و اندیشه پیش مــی رود و معلولان هم 
می توانند در بسیاری از کارها مشارکت کنند و وارد جامعه 
شوند. اما این ها باید خودباور باشند. شخصیت اصلی ما 
اول قصه به خاطر معلولیتش ناامید است؛ اما بعدا رهبر گروه 
می شود و از همه عاقل تر است. بعد هم به این باور می رسد 

که باید با نیروی اندیشه اش پیش برود، نه با جسمش.
گانورا« تولید جوانان  گفتنی است پویانمایی »مسافری از 
مشهدی است و برای اولین بار در سی و پنجمین جشنواره 

کران شده است. فیلم کودک و نوجوان اصفهان ا

خبرنگار گروه فرهنگ
هانیه شریعتی

بهره از نیروی اندیشهبازیگری در کنار ویروس کرونا
برای پیروزی

نشست خبری فیلمنشست خبری فیلم
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